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10 月 16 日、成都市の崇州市で、大型犬が 2 歳半の子供に噛みついた動画が注目を集めたが、 

事を起こした犬はロットワイラー犬で、この種のイヌは動きが素早く、気性が激しい。肩の高さは通常

の場合、オス犬で 70～90cm、メス犬で 65～80cm とされている。通常、大型犬種（各地では、通常肩の高

さが 60cm 以上のイヌを大型犬と定義されている）に属する。 

 
だが、「成都イヌ飼育管理条例」を見ると、攻撃的なイヌや大型犬など 22 種が規定されているが、ロッ

トワイラーはここには含まれていない。 

 

調査により、都市イヌ飼育管理条例が発表されている都市では、飼育禁止犬と飼育制限犬に関する規定

が異なっていることが判明した。 

 

北京市の重点管理区（城六区：宮本注： 東城区、西城区，海淀区、朝暘区区、豊台区、石景山区の 6 つ

の区を指します）では、肩の高さが 35 cm を超えるイヌはその飼育が禁止されており、各世帯 1 匹しか飼

えない。 

 

石家荘市などの主要な管理区は「飼育許可犬種リスト」をリストアップし、犬の肩の高さや体の長さな

どの要件を設けているが、太原市などの都市では、重点管理区に「飼育禁止犬リスト」を掲載している。 

 
（写真出所：中国政府網より） 

 

さらに詳しく見てみると、たとえイヌ飼育に関する『ブラックリスト』または『ホワイトリスト』をすべ

て発行していても、瀋陽では 48種類、上海では 21種類、南京では 30種類、済南では 56種類と都市ごと



にリスト内容は異なっている。 

 

数の大きな違いは、特定犬種がある場所では許可され、別の場所では禁止されている可能性があること

を意味している。 
 

たとえば、在来犬種として私たちに最もよく知られているチャイニーズ・ガーデン・ドッグは、ほとん

どの都市で禁止されており、瀋陽や鄭州、海口などでは、中華田園犬は凶暴な犬のリストに含まれており、

フフホト市では重点犬飼育管理区での飼育が許可されている犬種でもある。 

 
都市が異なれば、飼育数量に関する規制も異なる。 北京や天津などの都市では、重点管理区で飼育が許

可されるイヌの頭数は 1 匹までと厳しく制限されているが、南寧や重慶などの一部都市では、登録期間中

にイヌの違法な記録がなければ、2匹目飼育の申請が可能となっている。 

 

イヌの許可申請料に関しては、数万元から数千元の年間支払いが必要な都市もあれば、完全無料の都市

もある。 

 

イヌの飼育に関する法律や法規を見てみると、「民法」中のイヌ類の傷害責任の定義などの規定や説明に

加え、現在全国で施行されている統一規範は、2021年に正式施行される新版「動物防疫法」だが、飼い主

によるワクチン接種や屋外にイヌを連れ出す際には認識票やリード装着の必要があるなどが新たに盛り込

まれた。 

 

だが、各地で実施される場合、具体的なイヌ飼育細則制定権は省や自治区、直轄市の人民政府に委ねら

れている。 

 

イヌ所有に関する規定が所により大きく異なるのはこのためだ。 

 
（出典: 天津政務網） 



 

我が国は、広大な国土をもち地域間の格差が大きく、さまざまな地域の現地の実情や人口密度、都市環

境等に基づき、現地の特色に合致した地方の法規や規制を制定すること、これが我が国における立法の基

一大基本的特徴となっているのだ。 
 

現在、我が国の都市環境全体の発展という観点から、各地域間の交流は日増しに増えているが、大きく

異なる政策や規制は、「（新しい環境や風土への）順応」につながり、このような地域差がもたらす矛盾を

克服するために必要なものは、時代の変化に応じた政策のフォローアップと政策制度の運用メカニズムの

継続的かつ積極的な改善である。 

 

最近では、インターネット上の「イヌの免許代理申請」広告はいずれも皆そのようであるか、あるいは

イヌの免許申請時のポリシーには違反しないが、ポリシーのギリギリのものだ。飼育が許可されている品

種、あるいはまぐれを信じてこっそり育てられている品種…その意欲さえあれば、既存システムの抜け穴

はいつでも見つけることができる。 

 
 

公安機関の人員不足や登録制度が形式主義であること、紛争対処時にとる「なあなあ的」な態度、社区

の統治機能欠如などが、現在のイヌ管理制度の執行が緩い、取り締まりが不十分である理由の全てだ。 

 

イヌは人間のペットでありパートナーだが、その管理基準も必要であり、私たちが今やるべきことは、

ペット飼育を全方向から、ペット飼育を急速に近代化する社会に一刻も早く適応させることであり、概念

の認識や政策体系、法執行機関の監督はみな最新の状態に保つ必要がある。 

 

https://new.qq.com/rain/a/20231017A08SWW00 
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On October 16, a video of a large dog biting a two-and-a-half-year-old child in Chongzhou City, Chengdu attracted 

attention. The dog responsible for the accident was a Rottweiler. This kind of dog moves quickly and has a strong 

momentum. The shoulder height of male dogs is generally 70-90 cm, and the height of female dogs is 65-80 cm, In a 

general sense, it is a large dog breed (generally, various places stipulate that a dog with a shoulder height of 60 cm or 

more is considered a large dog). 
<<Figure 1>> 

 

https://new.qq.com/rain/a/20231017A08SWW00


However, looking at the "Chengdu Dog Breeding Management Regulations", it stipulates 22 types of aggressive 

dogs and large dogs, but Rottweilers are not included. 

 

The survey found that the cities that have issued urban dog breeding management regulations have different 
regulations on dog breeding bans and dog breeding restrictions. 

 

In Beijing's key management areas (City Sixth District), dogs with a shoulder height of more than 35 centimeters are 

not allowed to be kept, and each household can only keep one. 

 

Key management areas in cities such as Shijiazhuang have listed a " "List of dogs allowed to be kept"" and set 

requirements for the dog's shoulder height and body length. Cities such as Taiyuan have listed "List of prohibited 
dogs" in key management areas. 

<<Figure 2>> 

 

One thing that you can see again is that even though they all publish a "blacklist" or "whitelist" of dog 
breeding in key management areas, the lists in different cities are different: For example, 48 types of dogs 
are prohibited in Shenyang, 21 in Shanghai, 30 in Nanjing, and 56 in Jinan... 

 

The huge difference in numbers means that a certain dog breed may be allowed in one place but prohibited 
in another. 

 

For example, the Chinese Rural Dog, which we are most familiar with, as a native dog breed, is banned in most cities. 

In places such as Shenyang, Zhengzhou, and Haikou, the Chinese Garden Dog is included in the list of violent dogs, 

and in Hohhot, it is a dog breed allowed in key dog breeding management areas. 
<<Figure 3>> 

 

Different cities have different regulations on breeding quantities. In cities such as Beijing and Tianjin, the 
number of dogs allowed in key management areas is strictly limited to one, while in some cities such as 
Nanning and Chongqing, if there are no illegal records of dogs during the registration period, you can apply 
to raise a second dog. 

 

In terms of dog license application fees, some cities require annual payments, ranging from tens to 
thousands of yuan, while some cities are completely free. 

 
Looking at the laws and regulations related to dog breeding, in addition to the provisions and expressions 

in the Civil Code regarding the definition of liability for dog injuries, the unified standard currently 
implemented across the country is the new version of the "Animal Epidemic Prevention Law", which has 
been officially implemented in 2021. It includes new requirements such as that dog owners should vaccinate 
their dogs, and that when taking dogs out of the house, they should wear dog tags and tie dog leashes. 

 
However, when implemented in various places, the power to formulate specific dog-raising rules is left to 

the people's governments of provinces, autonomous regions, and municipalities directly under the Central 
Government. 

 
This is why dog ownership regulations vary so widely from place to place. 
<<Figure 4>> 

 
Our country has a vast territory and huge differences among regions. It is a basic feature of our country's 

legislation to formulate local laws, regulations or normative documents that are in line with local 
characteristics based on the actual local conditions, population density, urban environment and other factors 
in different regions. 

 
Nowadays, in terms of the overall development of my country's urban environment, exchanges between 

different regions are increasing day by day, hugely different policies and regulations, may lead to 
"acclimatization". To overcome the contradictions caused by such local differences, what is needed is policy 
follow-up that keeps pace with the times and continuous and active improvement of the operating 
mechanism of the policy system. 

 
Nowadays, advertisements for “dog license application” abound on the Internet, or they may be just a 

side-step when applying for a dog license. A breed that is allowed to be raised, or secretly raised with a 



sense of luck... As long as you are willing, you can always find loopholes in the existing system. 
<<Figure 5>> 

 
Insufficient manpower in the public security organs, a mere formality of the registration system, a 

"peaceful" attitude when dealing with disputes, and the absence of community governance functions are all 
reasons for the lax enforcement of the current dog management system and insufficient crackdowns. 

 
Although dogs are humans’ pets and companions, management standards are also needed. What we 

need to do now is to adapt pet raising to the rapidly modernizing society from all aspects as soon as possible. 
Concept awareness, policy system, and law enforcement supervision all need to keep up. 
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禁养犬名单，为何各地不统一 
腾讯网  new.qq.com 2023-10-18 08:34:47 来源: 央视网 

--------------------------------------------------------------------------------  

10 月 16日，一则成都崇州市大型犬撕咬两岁半孩童的视频引发关注，肇事犬只是罗威纳犬，这种犬类动作

迅猛，气势强悍，公犬的肩高一般在 70-90 厘米，母犬在 65-80 厘米，在一般意义上属于大型犬种（一般各

地规定肩高 60厘米以上算大型犬）。 
<<图 1>> 

 

但翻看《成都市养犬管理条例》，其中规定了 22 种烈性犬、大型犬，却没有包括罗威纳犬。 

 

调查发现，目前出台了城市养犬管理条例的城市，对禁养犬、限养犬的规定却不尽相同。 

 

在北京的重点管理区（城六区）内，肩高超过 35 厘米的犬只是不允许饲养的，且每家只能饲养 1 只。 

 

而像石家庄等城市的重点管理区，则列出了“准养犬清单”，并对犬只的肩高、体长提出了要求，而太原等城市，

则是列出重点管理区“禁养犬清单”。 
<<图 2>> 

 

如果再看得细一点，即便是都发布了重点管理区的养犬“黑名单”或者“白名单”，不同城市的名单也不同：比

如沈阳规定了 48 种禁养犬只，上海 21 种，南京 30 种，济南 56 种…… 

 

数量差异巨大，便可能存在某个犬种在一地可养，在另一地禁养的情况。 

 

例如我们最熟悉的中华田园犬，作为本土犬种，在大多数城市反而是被禁养的，在沈阳、郑州、海口等地，中华

田园犬被列入了烈性犬名单，而在呼和浩特，它又是重点养犬管理区允许饲养的犬种。 
<<图 3>> 

 

不同城市对饲养数量的规定也不同。像北京、天津等城市，重点管理区内的饲养犬只数量严格限定在 1 只，而南

宁、重庆等一些城市，如果在登记周期内没有犬只违法记录，则可以申请饲养第二只。 

 

在犬证的办理费用上，一些城市需要按年缴纳，价格从几十元到上千元不等，一些城市则完全免费。 

 

纵观养犬的相关法律法规，除《民法典》中犬类伤人责任界定等方面的规定和表述之外，目前全国施行的统一规

范是新版《动物防疫法》，已于 2021 年正式实施，其中新增了养犬人应当为犬只接种疫苗、携犬出户应当佩戴犬牌

并系犬绳等要求。 

 

但落实到各地，具体养犬细则的制定权则交给了省、自治区、直辖市的人民政府。 

 

这也就是各地养犬规定差异如此之大的原因。 
<<图 4>> 

 

（图源：天津政务网） 

 



我国幅员辽阔，各地区差异巨大，根据不同地区的当地实际情况、人口密度、城市环境等因素来制定符合当地特

色的地方性法规、规章或规范性文件，是我国立法的一大基本特征。 

 

现如今，就我国城市环境的整体发展而言，不同地区之间交流往来日益增多，差异巨大的政策法规，可能引发“水

土不服”，想要克服这种地方差异带来的矛盾，需要的是与时俱进的政策跟进、和不断积极完善政策体系的运作机

制。 

 

如今，“代办狗证”的广告在互联网上比比皆是，或在办狗证时打擦边球“蹭”一个允许饲养的品种，或抱着侥

幸心理偷偷饲养......只要有心，总能从现有的制度中找到漏洞。 

 

公安机关人手不足、注册登记制度流于形式、处理纠纷时采取“和稀泥”的态度、社区治理功能的缺位，都是导

致如今养犬管理制度执法不严、打击力度不够的原因。 

 

犬只虽是人类的宠物、伙伴，但同样需要管理规范，当下我们需要做的，是从各方面让养宠这件事尽快适应飞速

现代化的社会，观念意识、政策体系、执法监督，都需要抓紧跟上。 
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